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DE WEEK VAN DE CIRCULAIRE ECONOMIE IS ZATERDAG afgesloten

en was voor veel mensen een hartverwarmende erva-

ring. Zo liet Rader-Werk in Buitenpost zien dat het

heel veel meer is dan een winkel voor tweedehands

kleding en spullen: er wordt gesorteerd, gedeeld,

ge-upcycled, gepimpt, gerepareerd en wat niet al.

Tegelijk moet ook dit jaar geconstateerd worden dat

Nederland nog lang niet is waar het wezen wil. Wie

van zo’n aanstekelijk lokaal voorbeeld als Buitenpost

even helemaal uitzoomt naar wereldschaal ziet som-

bere cijfers. Het gebruik van grondstoffen is de laatste

vijftig jaar verdrievoudigd en is nu meer dan honderd

miljard ton. Zonder nieuw beleid groeit het gebruik

van grondstoffen tot 2060 met 60 procent verder door.

Dat is een grafieklijn die steil omhoog loopt. Omge-

draaid, dus vanuit het oogpunt van grondstofefficiën-

tie en duurzaamheid, loopt die streep juist steil om-

laag. Precies de verkeerde kant op. Om de aarde ge-

zond te houden moeten producten reparabel zijn of

de onderdelen en grondstoffen ervan herbruikbaar.

Dan loopt de lijn niet meer omlaag maar sluit ze zich

tot een cirkel. De ambities zijn er zeker: in 2050 moet

de Nederlandse economie circulair zijn. En in 2030

moet het grondstoffengebruik al zijn gehalveerd.

Maar daarvoor doet de overheid lang niet genoeg,

stellen Planbureau voor de Leefomgeving en de Raad

voor het Landelijk Gebied. Veel meer drang en dwang

zijn nodig.

Maar de overheid duikt graag weg achter ‘de nood-

zaak van een eerlijk speelveld’ voor ondernemers en

van ‘Europese schaal’. Er zijn wel eigen plannen,

maar wie bijvoorbeeld de lijst maatregelen leest in

het Nationaal Programma Circulaire Economie, wordt

onaangenaam verrast door het prille stadium van

bijna alles. Het gaat over onderzoeken, plannen van

aanpak opstellen, doelen uitwerken, verkennen,

inzetten en op de agenda krijgen en stimuleren. Het

meeste staat net in de startblokken of dat nog niet

eens; uitvoering is bij dit alles nog ver weg. Natuurlijk

heeft koningin Máxima gelijk als ze op de Nationale

Conferentie Circulaire Economie spreekt in termen

van geweldig, inspirerend en indrukwekkend. Ze

bezoekt doorlopend pioniers die stappen zetten op

het gebied van circulair ondernemen.

Maar het zijn nog steeds druppels op een gloeiende

plaat. Het is behoorlijk lastig voor een burger om

minder afval te gebruiken of om dat goed te sorteren

en weg te brengen. Afvalplastic scheiden vraagt bijna

een studie scheikunde, zei de koningin in dezelfde

toespraak. En ondernemers kunnen moeilijk opscha-

len en winst maken omdat banken zo moeilijk doen

over financiering. Ter illustratie: een van de belang-

rijkste spelers op de markt, de Amsterdamse plasti-

crecycler Umincorp, ging onlangs failliet. De overheid

moet echt een paar tandjes bijzetten en heeft daar

ook de instrumenten voor: beprijzing, subsidies, re-

gels, normen.
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H
armonie Sneek en Excelsi-
or Scharnegoutum speel-
den al een tijdje samen en
ook formeel waren ze al

één muziekvereniging. De leden van
beide fanfares gingen eind vorig jaar
op de algemene ledenvergaderingen
immers akkoord met het vormen
van een nieuwe gezamenlijke ver-
eniging. De oprichtingsakte en de
statuten van die vereniging moesten
nog wel worden getekend. Dat ge-
beurde zaterdagavond. Niet op het
notariskantoor, maar in de Martini-
kerk in Sneek, tijdens een sfeervolle
muzikale plechtigheid waaraan ook
werd meegewerkt door Bigband
Friesland.

Om het allemaal wat romantischer
te maken werd in de kerk aan beide
verenigingen gevraagd om elkaar
ook officieel het jawoord te geven.
Als ambtenaar van de burgerlijke
stand fungeerde Bert Groothedde,
dirigent en beëdigd bijzonder amb-
tenaar van de burgerlijke stand in
Nijkerk. ,,Dy koenen wy noch omdat
hy yn syn oplieding les by ús hân
hat”, zegt Cees Walinga, bestuurslid
en trombonist bij Harmonie Sneek
en nu lid van Swettewyn.

Het jawoord werd gegeven door de
voorzitters van beide verenigingen,
Jetze-Dirk Spijksma van Harmonie
Sneek en Sietje Bakker van Excelsior
Scharnegoutum. Meteen daarna
zette het nieuwe fanfareorkest een
toepasselijk nummer in, Love changes

everything, gecomponeerd door An-
drew Lloyd Webber.

Verliefd

De beide fanfares werden ‘verliefd’
in het najaar van 2021, de corona-
tijd. Het bestuur van Harmonie
Sneek boog zich toen over de toe-
komst van het orkest. Met nog ruim
dertig leden en enige vergrijzing
was het duidelijk dat er iets moest
veranderen. Een werkgroep infor-
meerde bij korpsen in de buurt of zij
iets voelden voor samenwerking.
,,Dêr kaam earst net folle út”, vertelt
Walinga. ,,Hja woene graach sels-
stannich bliuwe.”

Maar toen kreeg Excelsior Scharne-
goutum te maken met een calami-
teit. Dirigent Meine Verbeek kon
niet langer repeteren op de vaste
woensdagavond en dat leidde tot
een breuk. Het bestuur kwam tot de
conclusie dat het vinden van een
vervanger lastig zou worden. Excelsi-
or had nog zestien leden en geen
zicht op groei. ,,Doe hawwe sy wer
kontakt mei ús opnommen”, blikt
Walinga terug.

In de gesprekken die volgden bleek
dat beide korpsen veel baat zouden
hebben bij een samenwerking. De
secties die in Sneek niet goed bezet
waren, waren dat juist wel in Schar-
negoutum. Scharnegoutum kon op
zijn beurt bij bepaalde secties wel
versterking uit Sneek gebruiken.

MUZIEKVERENIGING

Bauke Boersma

Ze waren al een tijdje een stel, de fanfare-
orkesten Harmonie Sneek en Excelsior

Scharnegoutum. In de Martinikerk in Sneek
zetten ze zaterdagavond een volgende stap:
ze stapten in het huwelijksbootje en gaan

verder als Fanfare Swettewyn.
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Walinga: ,,Excelsior hie bygelyks in
bettere besetting by de trombones
en de trompetten. Mar sy hienen
gjin bugels en Snits wol. It kaam
allegear perfekt út.”

Repetitieavond

In november 2021 traden de beide
verenigingen voor het eerst met een
gezamenlijke fanfare op. Er werd
inmiddels ook al samen gerepeteerd.
Het bepalen van de repetitieavond
vroeg wel enig denkwerk. De Har-
monie repeteerde op maandag en
Excelsior op woensdag. Besloten
werd om de ene week op maandag
in Sneek te repeteren en de week
erna op woensdag in Scharnegou-
tum. Die constructie was mogelijk
omdat Harmoniedirigent Arend
Gerds op beide avonden beschikbaar
was.

Ideaal was deze situatie niet, consta-
teerden beide verenigingen. Al snel
werd gekozen voor een vaste repeti-
tieavond op een vaste plek. Sinds het
seizoen 2022/2023 wordt er gerepe-
teerd op maandag in het Swettehûs
in Scharnegoutum. ,,Dat is in perfek-
te lokaasje foar ús. Wy hawwe yn
dat gebou ús eigen opslachromte en
dat wie yn Snits net sa”, zegt Walin-
ga.

Dat de verenigingen pas in 2024 het
samengaan officieel hebben ge-
maakt, komt omdat ze allebei hun
eigen honderdjarig bestaan nog

graag als zelfstandige fanfare wilden
vieren. Harmonie vierde dat feest in
mei 2023, Excelsior in november
2023. ,,Dêrnei wiene wy klear foar
de folgjende stap.”

Swette

Bij die stap hoort dus ook een nieu-
we naam. Die werd zaterdagavond
in de Martinikerk op een groot doek
onthuld. De naam Swettewyn ver-
wijst naar De Swette, de oude trek-
vaart tussen Sneek en Scharnegou-
tum. Het tweede deel van de naam –
wyn – is een verwijzing naar het
blazen van lucht (‘wyn’) in een blaas-
instrument.

Fanfare Swettewyn heeft zo’n vijftig
leden en vijf jeugdleden en staat
onder leiding van Gerds. ,,Dêrmei
kinne wy wer in moai skoft foarút”,
zegt Walinga. Hij ziet dat muziek-
verenigingen het lastig hebben in
deze tijd. Veel leden zijn op leeftijd
en aanwas van jongeren blijft nogal
eens uit. ,,Miskien moatte wy oer
tsien of fyftjin jier ek wer in folgjen-
de stap sette. Mar dat sjogge wy dan
wol. Wy ha no in prachtige fanfare.”

Nu Harmonie Sneek en Excelsior
Scharnegoutum elkaar officieel het
jawoord hebben gegeven, wacht de
huwelijksreis. Die vindt plaats in
juni, vertelt Walinga. De trip gaat
naar het Duitse eiland Borkum, waar
Fanfare Swettewyn meedoet aan een
muziekfestival.
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